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سرمقاله

پاسداشت زبان فارسی 
ادامه از صفحه یک

همچون  کشورها  از  برخی  که  صورتی  در 
بهره  و  متخصصان  از  استفاده  با  جنوبی  کره 
با تولیدات حساب  جستن از سواد رسانه ای  
شده و تخصصی فرهنگی خود، در همین سال 
ها توانسته اند فرهنگ و زبان خود را بسیار با 
شکوه و زیباتر از آن چه در واقعیت است برای 
هم  مهم  این  از  و  بکشند  تصویر  به  جهانیان 
برای رشد اقتصادی و هم شناساندن فرهنگ و 
زبانشان به سایر کشورهای جهان ، بهره های 

فراوان برده اند.
است.  خاص  فرهنگی  دارای  ای  جامعه  هر 
بین رشد و شکوفایی فرهنگ و زبان وابستگی 
اجتماعی  نظامی  زبان،  دارد.  وجود  متقابل 
را  آن  حال  و  گذشته  نسلهای  که  است 
اند کرده  منتقل  ما  به  و  پرداخته  و   ساخته 
زبان از سه دستگاه صوتی یا فونولوژی ، دستوری 
یا گرامر و واژگان تشکیل شده است. آنچه زبانی 
را از زبان دیگر متمایز می سازد، ساختمان صوتی 
و دستوری آن است. واژگان زبان منعکس کننده 
دگرگونی هایی است که در طول زمان در پدیده 
های مادی و معنوی فرهنگ جامعه بروز می کند
دیگری  زبان  هجوم  مورد  جامعه  یک  زبان 
واژه های فرضی خارجی  بلکه  گیرد،  نمی  قرار 
نفوذ  و  آشکار می شود  بومی  زبان  واژگان  در 
معمولا از سطح بالاتری انجام می گیرد که بدان 
نفوذ یا  انتشار فرهنگی گفته می شود ، و جای  
بسی تعجب و تاسف است که در برخی موارد 
این نفوذ به دلیل عدم  مشاهده می شود که 
نظارت و سواد رسانه ای کافی و همچنین عدم به 
کارگیری متخصصان دلسوز بوده است و در واقع 
بعضا خودمان تیشه به ریشه ی زبانمان زده ایم 

و نه دشمنان خارجی!
آن  شود  می  مطرح  که  مهمی  پرسش  حال 
است که چرا با وجود این همه سازمان و نهاد 
فرهنگی فعال در کشور، باید شاهد بروز چنین 
باشیم  فرهنگی  محصولات  تولید  در  اتفاقاتی 
و اساسا  چه زمانی قرار است به طور ویژه به 

فرهنگ و زبان کشور بپردازیم؟

خبر

اخبار

اسلامی: 
نیروگاه بوشهر اواخر خرداد به مدار 

برمی گردد
رییس سازمان انرژی اتمی گفت که واحد یکم 
نیروگاه اتمی بوشهر که برای سوخت گذاری سالانه 
خاموش شده است،  اواخر خرداد مجدد به شبکه 

سراسری برق کشور متصل می شود.
محمد اسلامی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: 
واحد یکم نیروگاه اتمی بوشهر برای سوخت گذاری 
خاموش  جاری  سال  اردیبهشت  دوم  در  سالانه 
حال حاضر  در  خارج شد.  برق  تولید  مدار  از  و 
بخش های  در  تعمیرات  و  انجام  سوخت گذاری 
اواخر  ان شاءالله  و  است  انجام  حال  در  مختلف 
خرداد ماه )هفته سوم( این نیروگاه مجدد به شبکه 

سراسری برق کشور متصل شود.
و  دیدار  درباره  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
آژانس  و  ایران  و حقوقی  فنی  معاونان  مذاکرات 
برای گفت وگو بر سر اجرای عملیاتی بیانیه مشترک 
اسفند ۱۴۰۱ گفت که معاونان ایران و آژانس در 
آقای  معاون  زودی  به  و  ارتباط هستند  و  تماس 

گروسی برای ادامه گفت وگوها به ایران می آید.
ایران در  رافائل گروسی در سفر اخیر خود به 
کشورمان  هسته ای  و  سیاسی  مقامات  با  دیدار 
برای  را  ملموس  عملی  اقدامات  از  مجموعه ای 
احیای بیانیه مشترک اسفند ۱۴۰۱ )۴ مارس ۲۰۲۳( 
افزایش  و  اعتمادسازی  روند  بازگرداندن  با هدف 

شفافیت میان ایران و آژانس پیشنهاد کرد.
ایران پذیرفت که این پیشنهادات را بررسی کند، 
هیات های  میان  فنی  مذاکرات  چارچوب  این  در 

ایران و آژانس آغاز شد.
با توجه به در پیش بودن نشست فصلی شورای 
حکام در اواسط خردادماه، انتظار است تا دو طرف 
در این مذاکرات تا دو هفته دیگر به نتایج قابل 

توجهی دست پیدا کنند.
محمد اسلامی رییس سازمان انرژی اتمی روز 
چهارشنبه در جمع خبرنگاران اعلام کرد که علاوه 
بر مفاد بیانیه مشترک اسفند ۱۴۰۱، حدود نیمی 
از موارد باقی مانده کشورمان با آژانس حل و 
فصل شد. دو مکان باقی مانده هم در فرآیند 
حل و فصل قرار دارد و طبق برنامه توافق شده، 
گفت وگو  و  تعامل  حال  در  دو طرف  معاونان 

هستند.
تحریم های  رفع  برای  مذاکره  گفت:  اسلامی 
مقامات  به  مربوط  سیاسی  مذاکراتی  اقتصادی 
سیاسی و دیپلماتیک دو طرف است و ربطی به 

گفت وگوهای ما با آژانس ندارد.

نامه محمدعلی رامین به پسرش: 
مهناز افشار می خواهد نقش مریم 

رجوی را بازی کند 

نژاد،  احمدی  دولت  مطبوعاتی  معاون 
به  پسرش  علیه  صادره  حکم  به  واکنش  در 
اتهامات مالی کوشیده قضیه را به مهناز افشار 
ربط دهد و او را عامل سقوط فرزندش معرفی 
احمر  و شکایت هلال  مالی  بحث  به  و  کرده 

نپرداخته
در حالی که فرزند محمدعلی رامین معاون 
مطبوعاتی دولت دوم احمدی نژاد و پیشنهاد 
دهندۀ نفی هولوکاست به خاطر اتهامات مالی 
محکوم شده پدرش نامه ای نوشته و از مهناز 
کرده  برائت  اعلام  فرزندش  یاسین  و  افشار 
و  از اصالت  اگر هنوز ذره  ای  نوشته است:  و 
شعور در خودت سراغ داری، بفهم  که بعداز 

سقوطِ کامل  تو، مهناز رهایت می کند.
سازمان  از  »اختلاس«  رامین  یاسین  اتهام 
و  احمر  هلال  جمعیت  پزشکی  تدارکات 
»خیانت در امانت« است و به سه سال حبس 
قبلی« و  بازداشت  ایام  با »احتساب  تعزیری 
همچنین پرداخت جریمه محکوم شده اما پدر 
پیش کشیدن  با  موارد  این  به  اشاره  به جای 
نام مریم و مسعود رجوی بحثی دیگر را پیش 

کشیده است.
تبرئه یاسین در دادگاه تجدید نظر  از  پس 
پزشکی  تدارکات  سازمان  خواهی  فرجام  با 
او  و  تبرئه »نقض«  جمعیت هلال احمر رای 
به حبس و پرداخت جریمه محکوم شد. وی 
علاوه بر پرداخت معادل ۶۰ میلیارد تومان، به 
پرداخت هزینه دادرسی و حق الوکاله شاکی نیز 

محکوم شده است.
  به گزارش خبرآنلاین، محمدعلی رامین  در 
واکنش برائت نامه ای نوشته که متن آن در 
به دست شدن  درحال دست  مجازی  فضای 

است. در این نامه آمده است:
یاسین ساده لوح! چرا فکر می کردی که خیلی 
را  زندگی  بزرگترها  از  بهتر  و  هستی  زرنگ 

می فهمی!؟
ازدواج شماها، برای بهره برداری از موقعیت 
هم دیگر بود، نه برای تشکیل یک کانون امن و 

آرام زندگی خانوادگی!
فروپاشاندن  با  از  بعد  افشار  مهناز  اما 
خانواده ات، طبق تربیت خود، گام به گام تو 
را به سوی سقوط اعتقادی و سیاسی کشانید 
و تو نفهمیدی که ملاک دنیا و آخرت پدرت، 
ولی فقیه و ایستادن با انقلاب اسلامی در برابر 

اشرار جهانی بوده و هست!
ترویج  مأموریتِ  باپذیرشِ  که  مهناز 
و  شایعه  هر  محُرَکِ  بی حیایی،  و  بی حجابی 
کینه توزی علیه  تو بوده، حالا ظاهراً برای دفاع 
به  تمام »لعنت  با دریدگی  از مظلومیت  تو، 
جمهوری اسلامی« می گوید؛ که البته یقیناً و 
حتماً، همین »لعن«، در دنیا و آخرت رهایش 
نخواهد کرد؛ بنابراین اگر هنوز ذره ای از اصالت 
و شعور در خودت سراغ داری، بفهم که بعداز 

سقوطِ کامل  تو، مهناز رهایت می کند!
واقعیت  مهناز،  بگویم:  باید  می بینم،  آنچه 
با  می خواهد  و  ریخته  درهم  را  مجازی  و 
رجوی  "مریم  نقش  زنانه اش،  جذابیت 
رجوی"  "مسعود  تو  اما  کند؛  بازی  را  زیبا" 
نیاز خواهد بود که  او نیستی و کس دیگری 
بتواند دست به کشتار ملت خود بزند؛ اما در 
هردوباهم  کینه جویی ها،  عطش ناک  ابتدای 
تحریک پذیر در خدمت دشمنان ایران پادویی 
خواهید کرد؛ هم بخاطر رنج مشترکتان و هم 

بخاطر پیوندتان!
کاش می توانستی، شعله تنفرش را کم کنی 

تا مجبور به انتخابی سخت نباشی!
و  پدر  »منِ  برای  رنجنامه،  این  نگارش 
پدربزرگ« بازگویی تلخ ترین کابوس وحشتناکی 
کردم  اجتناب  آن  بیان  از  ده سال  که  است 
ادامه  امروز  اما  نبیند؛  آسیب  زندگی تان  تا 
سرنوشت  مشترکتان را پرتگاه مهُلکی می بینم 
که شاید جدا از هم، با درک خطر، هردو/هرسه 

نجات بیابید!

ذاکر: 
 مبارزه با فساد خط قرمز 

ندارد
اسلامی  شورای  مجلس  در  ارومیه  نماینده 
با بیان اینکه مبارزه با فساد خط قرمز ندارد، 
گفت: رئیس جمهور با شعار مبارزه با فساد 
روی کار آمده و اهتمام ویژه ای برای مبارزه با 

فساد دارد.
حجت الاسلام سیدسلمان ذاکر در گفت وگو 
با ایسنا اظهار کرد: مبارزه با فساد خط قرمز 
ندارد هر کسی که مفسد واقعی باشد باید با 
آن برخورد قانونی شود منتها باید حکم بعد از 
طی مراحل قانونی اعلام شده و پروسه قانونی 

طی شود.
وی با اشاره به سند تحول قوه قضائیه گفت: 
مبارزه با فساد و مفسدان واقعی امری است 
که قوه قضائیه بر آن اهتمام دارد. نتیجه این 
کار ارتقاء منابع انسانی در قوه قضائیه است. 
ما در همین راستا در مجلس به دنبال تبدیل 
حفاظت قوه قضائیه به سازمان هستیم چون 

اهمیت مبارزه با فساد بسیار زیاد است.
تاکیدات  به  اشاره  با  مجلس  نماینده  این 
رئیس جمهور برای مبارزه با فساد گفت: اینکه 
عنوان  به  را  درویشیان  آقای  جمهور  رئیس 
رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور انتخاب 
می کند نشان دهنده اهتمام در مبارزه با فساد 
است. خود رئیس جمهور هم با شعار مبارزه با 

فساد روی کار آمد.

 ۲۹۰ حضور  با  ماه  خرداد   ۷ دوازدهم  مجلس 
منتخب آغاز به کار خواهد کرد که مهم ترین دستور 
کار آن در روزهای ابتدایی بدون شک انتخاب رئیس 
و هیئت رئیسه خواهد بود. این روزها با نزدیک شدن 
به آغاز کار مجلس دوازدهم گمانه زنی ها درباره رئیس 
و هیئت رئیسه جدید مجلس شدت گرفته و افراد 
مختلفی هم برای تصدی این جایگاه ها مطرح شده 

اند.
»تغییرقالیباف قطعی شد.« این ادعای یکی از رسانه 
های طیف تندروی مجلس آینده بود که صراحتاً خیز 
بلند آنها برای از ریاست انداختن قالیباف را نشان 
می دهد. تلاشی که چند ماهیست کلید خورده و این 

روزها اوج گرفته است.
ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا در گفتگو با 
تندروهای  نظر  »از  می گوید؛  خبرآنلاین  خبرگزاری 
آینده  مجلس  در  قالیباف  ریاست  مجلس  داخل 
قطعی است و از این رو تلاش می کنند از طریق این 
او  از  و  کنند  رایزنی  به  را حاضر  خلبان  تخریب ها 

سهمیه دریافت کنند.«
گزاره ای مطرح می کند  ایمانی  این  از  پیش  البته 
از  دور  اصولگرایان  و  اعتدالی ها  از جانب  که حتی 
قالیباف  او می گوید: »شاید  نشده،  قالیباف مطرح 
برای ریاست مجلس داوطلب نشود چرا که فضای 
سیاسی مجلس به نفع او نیست و این حملات به او 
حتی بعد از نشستن او بر صندلی ریاست هم ادامه 

خواهد داشت.«
نواب  نامزدهای  درباره  دلیگانی  حاجی  همچنین 
به  خبرهایی  کرد:  بیان  دوازدهم  مجلس  رئیسی 
صورت پراکنده شنیده می شود. آقای مصری با توجه 
به اینکه الآن هم نائب رئیس هستند ممکن است 
نامزد شود، همچنین اسم آقای حاجی بابایی را برای 
نائب رئیسی شنیدم اما برخی از همکاران می گویند 

هدف او کمیسیون بودجه است.
در این میان، حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده 
نائب  برای  خود  نامزدی  به  اشاره  با  شاهین شهر، 
رئیسی مجلس گفت: بله من بین خود و خدای خود 
این تشخیص را داشتم و اعلام نامزدی کردم. با توجه 
به شناختم از مجلس و همکاران و ظرفیت و تجربه ای 
که از نوع اداره و مدیریت مجلس و اشراف بر آیین 
نامه دارم، می خواهم این ظرفیت را عرضه کنم. بنده 
متعهد هستم یک تحول در نوع مدیریت مجلس، 
نظارت  در  اثرگذاری  و  اولویت ها  نوع  و  اثرگذاری 
همکاران  اگر  داد.  خواهم  انجام  قانون گذاری  در 
نخواستند دیگر این تکلیف شرعی بر گردن من نیست 

و بازخواستی از نظر روز قیامت نخواهم داشت.
وی درباره نامزدهای نواب رئیسی مجلس دوازدهم 
بیان کرد: خبرهایی به صورت پراکنده شنیده می شود. 
آقای مصری با توجه به اینکه الآن هم نائب رئیس 
هستند ممکن است نامزد شود، همچنین اسم آقای 
حاجی بابایی را برای نائب رئیسی شنیدم اما برخی از 

همکاران می گویند هدف او کمیسیون بودجه است.
حاجی دلیگانی درباره گزینه های ریاست مجلس 
قالیباف مطرح  آقای  افراد شاخص  گفت: در میان 
هستند. آقای ذوالنوری نیز از همان اول اعلام کردند 
که اقدام خواهند کرد. آقای متکی نیز خودشان را 
مطرح کرده اند. بین آقای متکی و ذوالنور یک توافقی 
حدود یک هفته پیش به عمل آمده که ظاهراً از ۶۰ یا 
۷۰ نماینده استمزاج کنند که کدام یک شان درصحنه 

باقی بماند.
قالیباف انصراف می دهد؟

در این باره خبرآنلاین گفت و گو یی با ناصر ایمانی 
انجام داده که در ادامه می خوانید:

*آقای ایمانی! ارزیابی شما از حملاتی که این روزها 
به قالیباف می شود، چیست؟ هدف اصلی را تنها 
یا  انتخابات ریاست مجلس می دانید  به  معطوف 

آینده سیاسی قالیباف هدف گرفته شده است یا ...
اینکه  درباره  دارد.  نکته وجود  مورد چند  این  در 
اکثریت مجلس زمان رأی گیری، قالیباف را به عنوان 
رئیس انتخاب کنند، تردیدی وجود ندارد، بنابراین روز 
رأی گیری و رأی اکثریت نمایندگان اهمیت دارد. در 
حقیقت بنده فکر می کنم که اگر قالیباف داوطلب 
ریاست مجلس شود، اکثریت رأی را دارد، افرادی که 
به قالیباف حمله می کنند این نکته را می دانند بنابراین 

احتمالاً به دنبال اهداف دیگری هستند.
بخواهد  قالیباف  نیست  معلوم  اینکه  دیگر  نکته 
داوطلب ریاست مجلس شود یا خیر، با توجه به 
فضایی که وجود دارد شاید قالیباف داوطلب ریاست 
مجلس نشود. مورد دیگر اینکه تازه اول حملات است 
به این معنی که اگر قالیباف کاندید شود و ریاست 
مجلس را برعهده بگیرد، مستمراً این حملات ادامه 

خواهد داشت.
اما چرا این جریان به قالیباف حمله می کنند و چه 
مشکل عمده ای با قالیباف دارند؟ کسی نمی خواهد 
مانند  او هم  بهرحال  کند،  تطهیر  را  قالیباف  کاملاً 
مدیران دیگر نظام در این ۳۰، ۴۰ سال نقاط ضعفی 
انتظامی و حتی ۴ سال آخر  نیروی  در شهرداری، 
او حمله  به  اما چرا  است.  داشته  ریاست مجلس 

می شود؟
قالیباف نماد شورای ائتلاف است به همین دلیل به 

او حمله می کنند
این  اصولگرایی  مقابل  جریان  نماد  قالیباف  اولاً 
آقایان است که منظور شورای ائتلاف است. شورای 
ائتلاف جریانی است که در هر صورت با این افراد 
رقیب بوده، قاعدتاً باید این نماد را بکوبند، دومین 
قالیباف، رئیس مجلس مقتدر  این است که  مورد 
برای اینها مطلوب نیست بلکه رئیس مجلسی برای 

تندروها مطلوب است که بتوانند او را کنترل کنند.
لذا از طریق این حملات بتوانند از رئیس مجلس 
آینده امتیازگیری کنند. به عبارت دیگر رئیس آینده 

مجلس کماکان هراس این را خواهد داشت که برخی 
از آقایان نماینده به او حمله خواهند کرد، لذا به آنها 
امتیاز بدهد. البته بنده دلایل دیگری برای حمله به 
قالیباف را هم می دانم که ترجیح می دهم سکوت کنم 
و نگویم. البته این حملات از یکی دو سال پیش بوده 

است.
از نظر تندروها ریاست قالیباف بر مجلس قطعی 

است
*شما به این نکته اشاره کردید که اگر قالیباف رئیس 

مجلس شود، حملات به او ادامه خواهد داشت...
حتماً، البته این حملات به قالیباف به این دلیل 
مجلس  ریاست  جریان  این  که  می گیرد  صورت 
هم  خودشان  و  می کند  قلمداد  قطعی  را  قالیباف 
از  غیر  نمایندگان  ترکیب  به  توجه  با  که  می داند 
به  نتیجه  در  ندارد،  وجود  دیگری  گزینه  قالیباف 
دلیل اینکه می دانند قالیباف رئیس خواهد شد، این 

اقدامات را انجام می دهند.
شاخه ای از تندروها در مجلس و دولت حضور 

دارند
تندروهای  کنار  در  هم  دولت  می رسد  نظر  *به 
علیه قالیباف قرار گرفته کما اینکه فرزین در جریان 

افشاگری به نفع رائفی پور صحبت کرد...
هیچ دلیل متقنی ندارم که دولت با تندروها علیه 
قالیباف همکاری می کند. البته شاخه هایی از جریان 
تندرو که الان داخل مجلس هستند، در داخل دولت 
هم حضور دارند و امکاندارد آنها بخواهند به قالیباف 
حمله کنند اما مجموعه دولت به این نکته هم توجه 
دارد که احتمال قوی می دهند قالیباف تا یک سال 
مجلس  رئیس  دولت،  این  عمر  پایان  یعنی  دیگر 
باشد، لذا نمی خواهند رابطه خود را با رئیس مجلس 
خراب کنند، اگر دور بعدی هم مجدداً رئیسی رئیس 
جمهور شود، ۳ سال دیگر هم با قالیباف است، از 
این رو دولت نمی خواهد رابطه خود را با رئیس مجلس 
خراب کند. اما اینکه در داخل کابینه دولت افرادی 

وجود دارند که با این جریان داخل مجلس همفکر و 
همسو هستند، بدیهی است.

*یکی از مفروضات این است که رئیسی، قالیباف 
را رقیب اصلی خود در انتخابات ریاست جمهوری 

می داند...
به  مربوط  اما  است  گزینه  یک  هم  موضوع  این 
۷،۸ ماه دیگر خواهد بود اینکه قالیباف در حالی که 
ریاست جمهوری  و دور دوم  رئیس مجلس است 
رئیسی است، برای چندمین بار در انتخابات ریاست 
جمهوری داوطلب خواهد شد یا خیر، معلوم نیست. 
انتخابات  داوطلب  قالیباف  احتمال ضعیف  به  اگر 
ریاست جمهوری شود، حملات علیه قالیباف تندتر 

خواهد شد.
فکر می کنیم مجلس یعنی چند نماینده پر سروصدا

*فضای کلی مجلس را برای ریاست قالیباف چگونه 
ارزیابی می کنید؟

توجه ما به نمایندگان شهرهای بزرگ، مشهور و 
پرسروصدا است و فکر می کنیم آنها یعنی مجلس 
بدنه  و  نیست  ترتیب  این  به  اصلاً  که  در صورتی 
اصلی مجلس زمان رأی خود را نشان می دهد، در 
حقیقت نمایندگان شهرستان ها خیلی مناسبات میان 
نمایندگان مشهور را قبول ندارند و نمی خواهند در 

جریان این قبیل مناسبات قرار بگیرند.
شاید رأی قالیباف بالا نباشد اما...

که  نمایندگان  اکثریت  دادن  رأی  زمان  بنابراین 
نقش  هستند،  شهرستان ها  و  شهرها  نماینده 
تعیین کننده ای دارند، تصور می کنم از میان افرادی 
که وارد مجلس دوازدهم شدند هیچ کس در قد و 
قامت قالیباف حتی با فاصله زیاد وجود ندرد، لذا فکر 
نمی کنم قالیباف مشکلی برای ریاست مجلس شدن 
داشته باشد، البته اگر بخواهد داوطلب شود. نکته 
دیگر امکان دارد این بار رأی قالیباف برای ریاست 
مجلس خیلی بالا نباشد ولی از عقل به دور است که 

اگر کاندید شود، رئیس مجلس نشود.

رئیس جمهور ضمن دستور به وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی برای رفع موانع تامین مالی 
مورد نیاز بخش تولید، از وزارت راه و شهرسازی و شهرداری ها نیز 
در  ارائه مشوق های مسکن سازی  در  تسریع  به  نسبت  خواست 

بافت های فرسوده اقدام کنند.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی صبح امروز چهارشنبه در 
جلسه هیئت دولت بابیان اینکه تامین مالی بخش تولید در سال 
جهش تولید، از جمله برنامه های دولت برای تحقق شعار سال 
است، وزیر امور اقتصادی ودارایی، رئیس سازمان برنامه و بودجه و 
رئیس بانک مرکزی را موظف کرد، با توجه به مشخص بودن میزان 
منابع مالی در اختیار دولت، تدابیر لازم را برای رفع موانع تامین مالی 

مورد نیاز صنایع اتخاذ کنند.
رئیس جمهور همچین با اشاره به نگاه راهبردی دولت به موضوع 
ساخت مسکن در کشور، از وزارت راه و شهرسازی و شهرداری ها 
بافت های  ارائه مشوق های مسکن سازی در  خواست، تسریع در 

فرسوده را دراولویت برنامه های خود قراردهند.

رفع دغدغده های مردم به عنوان سرمایه گذار و رکن اصلی بورس 
و بازار سرمایه از دیگر تاکیدات دکتر رئیسی به مسئولان مربوط در 
جلسه امروز هیئت دولت بود. رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
فرا رسیدن سالروز اشغال فلسطین و روز نکبت،  ایستادگی، پایمردی 
و مقاومت مردم فلسطین برغم ۷5 سال ظلم، جنایت، اشغالگری 
و غارت و ویرانی رژیم صهیونیستی را ستود و با بیان اینکه روحیه 
مقاومت، وطن دوستی و دشمن ستیزی در نسل های جدید تقویت 
شده است، ابراز امیداوری کرد بیداری و خیزش جهانی شکل گرفته 
علیه رژیم اشغالگر، به آزادی سرزمین فلسطین و بازگشت حاکمیت 

به مردم فلسطین منجر شود.
پیش از سخنان رئیسی وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به 
رشد چشمگیر صادرات محصولات دانش بنیان در سال گذشته در 
راستای تحقق مطالبات رهبری معظم انقلاب اسلامی مبنی بر خروج 
اقتصاد کشور خام فروشی گفت: در سال ۱۴۰۲ صادرات محصولات 
دانش بنیان با فعالیت بیش از 5۰۰ شرکت به رقم ۲ میلیارد و 5۰۰ 
میلیون دلار رسید که با توجه به اینکه ارزش صادرات هر تن از این 

کالاها دو برابر ارزش متوسط کالاهای دیگر است، نشان روشنی از 
خروج تدریجی اقتصاد کشور از خام فروشی است.

وزیر آموزش و پرورش نیز گزارشی از روند آماده سازی زمینه برای 
برگزاری امتحانات نهایی دانش آموزان ارائه کرد و افزود: امسال 
برای اولین بار در تاریخ کشور از روز یکشنبه امتحانات نهایی دانش 
آموزان پایه دهم، یازدهم و دوزادهم به صورت همزمان و متمرکز 
برگزار خواهد شد. در این فرآیند طی ۲۸ روز ۱۲۰ امتحان در ۶ هزار 
شعبه در سراسر کشور برگزار و ۸۰ میلیون برگه امتحانی نیز تصحیح 

خواهد شد.
وزیر جهاد کشاورزی نیز با اشاره به آغاز فصل برداشت گندم در 
مناطق گرمسیری از خرید ۲ میلیون و پانصد هزا تن گندم در این 
مدت زمانی خبر داد و گفت : استان خوزستان در میان استان های 

گرمسیر با تولید ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار تن گندم رتبه اول را دارد.
وزیر جهاد کشاورزی درباره پرداخت مطالبات امسال گندمکاران 
نیز گفت: در این زمینه برای پرداخت مستقیم به حساب ذینفعان 

پس از برداشت کامل محصولات برنامه ریزی شده است.

آیا قالیباف باز هم در راس قوه مقننه خواهد بود؟

معمای پیچیده ریاست مجلس
گروه سیاسی- انتخابات مجلس با همه کم استقبالی اش اما معادلات را تا حد زیادی تغییر داد. به نظر می رسد جنگ درون اصولگرایی ابعاد تازه ای یافته و 

اکثریت قاطع همراه با قالیباف نیستند. منوچهر متکی و ذوالنور به عنوان رقبای تازه احتمال ائتلاف هم دارند.

تاکید رئیسی بر تسریع ارائه مشوق های ساخت مسکن در بافت های فرسودهدر جلسه هیات دولت مطرح شد

معلوم نیست 
قالیباف بخواهد 
داوطلب ریاست 

مجلس شود یا 
خیر، با توجه 
به فضایی که 

وجود دارد 
شاید قالیباف 

داوطلب ریاست 
مجلس نشود

نمایندگان مجلس شورای اسلامی امروز در ادامه رسیدگی به لایحه افزایش تعطیلات آخر 
هفته با تعطیلی شنبه ها به جای پنج شنبه ها موافقت کردند. اما نتیجه این تصمیم چه خواهد 

بود؟
به گزارش ایسنا، در صورت تایید شورای نگهبان و بر اساس مصوبه اخیر مجلس شورای 
اسلامی قرار است »شنبه ها« دومین روز تعطیل در کشور  به جای »پنج شنبه ها باشد« باشد، 
تغییر  بزرگی که گفته  شده با هدف تسهیل مراودات تجاری انجام می شود اما برخی معتقدند 

این موضوع در سبک زندگی مردم تحولاتی را ایجاد خواهد کرد.
تعطیلی  طرح  اجرای  آبان ۱۳۹۸  در  اسلامی  شورای  دهم  مجلس  اجتماعی  کمیسیون 
پنج شنبه ها و کاهش ساعت کاری در سراسر کشور را تصویب کرده بود، اما بررسی آن به 
عمر مجلس دهم نرسید. با این حال در مجلس یازدهم این طرح با اصلاحیه ای مبنی بر 
تعطیلی شنبه ها به جای پنجشنبه ها در کمیسیون اجتماعی کلید خورد و پس از بررس های 
زیاد به تصویب رسید. بر اساس این مصوبه برای تمامی دستگاه های اجرائی اعم از ستادی و 
استانی از یکشنبه تا پنجشنبه روز کاری محسوب می شود. هدف دولت از تعطیلی سراسری 
برای  فراهم شدن شرایط  و  برای خانواده  فراغت  اوقات  ایجاد  پنجشنبه در کشور،  روزهای 
سفرهای کوتاه مدت به منظور رونق گردشگری و ایجاد نشاط در خانواده ها بوده است، که به 

نظر نمی رسد این جابجایی نمره منفی برای دستیابی به این هدف محسوب شود.
البته واحدهای نظامی، انتظامی و امنیتی و بخش عملیاتی واحدهای خدمت رسانی از قبیل 
بیمارستانها، مراکز بهداشتی درمانی، مراکز بهزیستی، بانک ها و اماکن ورزشی  مستثنی 
شده اند. همان استثنایی که پیش از این هم در مورد پنجشنبه ها وجود داشت و به نظر می رسد 

که مخالفان این بخش استثنائات را در نظر نگرفته باشند.
مثلا حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی نماینده تبریز در مخالفت با تعطیلی شنبه 

به جای پنجشنبه گفته است: مردم از زمان های قدیم برایشان اینگونه بوده که پنج شنبه ها 
تعطیل باشد، لذا تعطیلی شنبه شرایط را اینگونه می کند که انگار سه روز در هفته یعنی 
پنج شنبه، جمعه و شنبه تعطیل است این وضعیت دیگر اصلا با اقتصاد سازگار نیست. کسانی 
که استدلال شان ارتباط با تجارت جهانی است عملا یک پروپاگاندا را دنبال می کنند چون نمونه 
بارز آن مراودات تجاری بین چین و آمریکا است که حتی ساعت و روز مشترکی ندارند. از طرف 
دیگر اکنون عصر ارتباطات است و عملا روز تعطیلی و غیرتعطیلی معنایی ندارد. همچنین بعد 
دیگر قضیه این است که ما ۸5 درصد مراودات تجارت خارجی مان با ۱۰ کشور است که اکثر آنها 
مسلمان بوده و ۱5 درصد مابقی با سایر کشورهاست پس تصمیم گیری به گونه ای نشود که 
فرهنگ جامعه بهم بخورد. علی اکبر علیزاده نماینده مجلس هم گفته است: ۹۰ درصد تجارت 
ما با همسایگان است،  مدل تعطیلی همسایگان هم مثل خودمان بوده و ربطی به پنج شنبه 
و شنبه ندارد. اکنون در دنیای ارتباطات قرار داریم کما این که گمرک هم اعلام کرده در تمامی 
ایام باز است و به تعطیلی کار ندارد البته برخی موضوع ثبت سفارش را می گویند. سوال این 
است که مگر همین الان هم بلافاصله ثبت سفارش صورت می گیرد، چند ماه طول می کشد. 
اگر به فکر دین مردم هستیم پنج شنبه ها تعطیل باشد. اکنون عرصه اقتصاد دیجیتال است، 

موضوع اقتصاد به تغییر تعطیلی ارتباط ندارد.
در پاسخ به این مخالفت ها محسن پیرهادی نماینده تهران به عنوان موافق تعطیلی شنبه ها 
گفته است: با تعطیلی روز پنج شنبه عملا چهار روز تعامل ما با دنیا قطع می شود کسانی درباره 
تعطیلی پنج شنبه صحبت می کنند که کاری در حوزه اقتصادی نکرده اند.  ۳۶ تشکل اقتصادی 
در مجلس شورای اسلامی درخواست تعطیلی شنبه را مطرح کردند تا ارتباط مان با دنیا قطع 

نشود، تعطیلی روز شنبه کم هزینه ترین و پرفایده ترین کار برای عرصه اقتصاد است.
مخالف  عنوان  به  هم  و محلات  دلیجان  مردم  نماینده  علیرضا سلیمی  الاسلام  حجت 

می گوید:  اصل ۱۷ قانون اساسی به صراحت می گوید که مبداء تاریخ رسمی کشور هجرت 
است و تاریخ هجری شمسی و قمری هر دو معتبرند اما مبنای کار ادارات دولتی، هجری 
شمسی است و تعطیل رسمی هفتگی نیز روز جمعه است. الان پنجشنبه ها تعطیل نیست 
و نیمه رسمی است و با مصوبه مجلس درباره تعطیلی روز شنبه، تعطیل رسمی شده است 
که به صراحت با اصل ۱۷ قانون اساسی مغایرت دارد. از سویی دیگر کل تجارت خارجی ایران 
حدود ۱۱5 میلیارد دلار است که از این میزان ۳5 میلیارد دلار مربوط به نفت و ۲5 میلیارد دلار 
مربوط  به پتروشیمی است که در مجموع می شود ۶۰ میلیارد دلار؛ حدود ۴5 میلیارد دلار از 
55 میلیارد دلار باقی مانده نیز یا مربوط به آپشن ها، یا مربوط به ال سی یا مربوط به فیوچرها 
است که اصلا با تعطیلی شنبه یا پنجشنبه ارتباطی ندارد. در شرایطی که فقط حدود ۹ تا ۱۱ 
میلیارد دلار سایر موارد تجارت است، چرا داریم خود تحریمی می کنیم؟ در سالی که جهش 
تولید است این روش مشکل ایجاد می کند؛ این مباحث مربوط به ۲۰ الی ۳۰ سال پیش است.

چه فرقی می کند پنجشنبه تعطیل باشیم یا شنبه؟
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